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گــروه اقتصــادی - رئیس 
پیشــین اتاق بازرگانی گفت: در دو 
ســال اخیر بر تجارت آزاد با اتحادیه 
اوراسیا مانور فراوان داده شده و حتی 
از آن استفاده های تبلیغاتی و سیاسی 
نیز شــد و در سایه آن بر عضویت در 
بریکس و شــانگهای نیز تاکید شده 
اســت اما همه اینها آورده اقتصادی 
برای ایران نداشــته و در این شرایط 
پاک کردن صورت مســاله و نادیده 
گرفتــن چالش هــای اصلی تجاری 
ایــران و تاکید بــه موضوعی مانند 
تجــارت آزاد این امر را به موضوعی 

شعارگونه تبدیل می کند.
حســین ســاح ورزی، رئیس 
پیشــین اتاق بازرگانی ایــران تاثیر 
تحریم ها بر عملیاتی شــدن تجارت 
آزاد ایــران بــا وجــود تاکیــدات 
دولتمردان دولــت چهاردهم گفت 
و توضیــح داد: دولــت چهارهم با 
مجموعه ای از شــعارها و ترســیم 
چشم اندازها به صحنه انتخابات آمد 
که یکی از آنها حل مشکل تحریم ها 
و قرارگیری ایران در فهرســت سیاه 

اف ای تی اف بود. 

تعریف آقای پزشکیان در سمت 
رئیس دولت این بود که گویا در قفس 
هستیم و باید به جهان آزاد بپیوندیم، 
ایشــان همچنین تاکیــد کردند که 
توســعه با وجــود تحریم ها ممکن 
نیســت و در دیدار بــا فعالان بخش 
خصوصــی و به هنــگام حضور در 
اتاق بازرگانی ایران تز باز گذاشــتن 
دست بازرگانان، بهبود فضای کسب 
 و کار و حــذف مقــررات زائــد را 

گفتند.  
ســاح ورزی ادامه داد: دولت 
چهاردهم همچنین با شعار وفاق ملی 
و بــا عنوان دولتــی روی کار آمد که 
قرار است با هیچ کجا دشمنی نداشته 
باشــد و دست دوستی به سمت دنیا 

دراز کند. 
ایشــان در ســفر به نیویورک 
و در مقــر ســازمان ملل متحد نیز به 
این موضوع اشــاره کردند و وزرای 
منتخب ایشــان هــم از جمله وزیر 
صمت بر این مسائل متمرکز بوده اند، 
از سوی دیگر خوشبختانه در وزارت 
اقتصاد هم بر عــزم جدی دولت بر 
یافتــن راه حلی برای خــروج ایران 

از فهرســت سیاه اف ای تی اف تاکید 
می شود.

وی افــزود: بــا همــه اینها اما 
همچنان در تحریم هســتیم و امکان 
پیوســتن ایران به ســازمان تجارت 
جهانی هنوز ممکن نیســت و در این 
شرایط پیوستن به پیمان های دوجانبه 
و توافق هــای منطقه ای چندجانبه از 
جمله اتحادیه اقتصادی اوراسیا توسط 
دولتمردان ایرانی دنبال می شود، هر 
چند ایــن پیمان ها و توافق نامه ها نیز 
هنوز نهایی نشده تا امتیازات حاصل 
از آن برای مردم عایدی داشــته باشد 
و همچنان تحریم   های مرتبط با نظام 
بانکی، حمل   ونقل، بیمه، کشــتیرانی 
و خدمات بندری، نقش اساســی در 
افزایش هزینه   ها دارد و در واردات به 
ایران و صادرات از کشور اختالات 

جدی ایجاد می کند. 
کاهش واردات کالاهای اساسی 
مانند مواد غذایی و داروها باعث شده 
تا قیمت این محصولات در کشــور 
افزایش یابد و رشد هزینه   های تولید 
نیــز به افزایش قیمت کالاهای تولید 
داخلی منجر شــده و این امر قدرت 

خرید مردم را کاهش داده است.
رئیس پیشین اتاق ایران تصریح 
کرد: اگر در این شــرایط می خواهیم 
در تجارت کشور تغییری مثبت ایجاد 
کنیم حتما باید دو مشکل یادشده را 
حل کنیم در غیر این صورت همچنان 
چــاره ای نداریم غیر از اینکه به دلیل 
محدودیت مبادی وارداتی کالاهای 
موردنیازمــان را ارزان تر و با کیفیت 
پایین تر تهیه، در صادرات هم عاوه 
بر اینکــه هزینه بیشــتری بر مبادله 
کالا پرداخــت و در حفظ بازارها با 

نامایمات دست و پنجه نرم کنیم. 
افــزون بر آن با سیاســت های 
نادرســت ارزی کــه در ســال های 
گذشته اتخاذ شــده و بر ناهمواری 
مســیر تجارت افــزودن نیز روبه رو 

باشیم.
ســاح ورزی خاطرنشان کرد: 
موضــوع تجــارت آزاد در دولــت  
دوازدهــم مطرح شــد و در پی آن 
مقاصدی مانند سوریه و پاکستان نیز 
به عنوان شرکای تجارت آزاد با ایران 
مطرح شــدند و حتی توافقات اولیه 
هم با این کشــورها صورت گرفت 

امــا واقعیت این اســت که هیچ گاه 
این توافقات بــه نتیجه قابل اعتنایی 

نینجامیده است.
وی یادآور شــد: در دو ســال 
اخیــر بر تجــارت آزاد بــا اتحادیه 
اوراســیا مانور فراوان داده شــده و 
حتی از آن اســتفاده های تبلیغاتی و 
سیاســی نیز شده و در ســایه آن بر 
عضویت در بریکس و شانگهای نیز 
تاکید شــده است اما همه اینها آورده 
اقتصادی برای ایران نداشــته است 
و بنابرایــن نمی توان از این توافقات 
به عنوان اموری ارزشــمند یاد کرد 
زیرا واضح اســت که تجارت بدون 
تبادل بانکی معنا ندارد در این شرایط 
پاک کردن صورت مســاله و تاکید به 
موضوعی مانند تجارت آزاد این امر 
 را بــه موضوعی شــعارگونه تبدیل 

می کند.

رئیس پیشین اتاق ایران:

پیمان های بین المللی با وجود تحریم ها آورده اقتصادی ندارد

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گــروه اقتصــادی - پــس از 
آزادســازی واردات خودرو در ســال 
۱۴۰۱ وزیــر وقت صمــت وعده داد 
کــه خودروهای اقتصــادی به عنوان 
خودروهایی که عمــوم مردم توانایی 
خرید آنها را داشــته باشــند وارد بازار 

ایران خواهد شد.
ســید رضا فاطمی امیــن وزیر 
وقت صمت اردیبهشــت مــاه ۱۴۰۱ 
در این خصــوص توضیح داده بود که 
»عمده خودروهای داخلی در محدوده 
اقتصادی از کیفیت مطلوبی برخوردار 
نیستند، زیرا پلتفرم های قدیمی دارند و 
مردم از کیفیــت آنها رضایتی ندارند و 
باید از خطوط تولید خارج شوند، بر این 
اساس واردات خودروهای اقتصادی به 
منظور دسترسی اقشار متوسط با درآمد 
کمتر جامعــه و همچنین ارتقای کیفی 
صنعت خودروی کشور در دستور کار 

قرار خواهد گرفت.«
پس از گذشت دو ماه که واردات 
خودرو رنگ و بوی جدی تری به خود 
گرفت؛ منوچهــر منطقی معاون وقت 
وزیر صمت در مرداد ۱۴۰۱ اعام کرد 
کــه واردات خودروهای اقتصادی در 
اولویت است. منطقی تصریح کرده بود 
که »پیش از این فقط خودروهایی وارد 
کشور می شد که افراد متمول می توانستند 
از آنها استفاده کنند، اما وزارت صمت با 
برنامه ریزی و بررسی بازار، خاءهای 
موجــود در این حــوزه را احصا کرده 
اســت. مقرر است با واردات خودرو از 
یک سو بازار تنظیم و از سوی دیگر بستر 
رقابتی شدن قیمت خودروهای داخلی 
با محصول خارجی فراهم شــود. برای 
تحقق این اهداف، در مرحله نخســت 
واردات خودروهایی در دستور کار قرار 
خواهد گرفت کــه نیازهای مذکور را 
تأمین کند، البته خودروهای گران قیمت 
تر نیز وارد می شوند اما برای شروع، کار 
را از جایی آغاز می کنیم که به بخشی که 

بیشترین مساله را دارد رسیدگی کنیم.«
منطقی همچنین در آبان ماه سال 
۱۴۰۱ نیــز دوباره در مورد خودروهای 
اقتصادی این طور گفت که »خودروی 
اقتصــادی، در حدود ۷ تا ۱۰ هزار دلار 
قیمت داشته، ضمن اینکه فرایند فروش 

اقتصادی اقساطی نیز برای آنها پیش بینی 
شده است« نکته قابل توجه آنکه منطقی 
حتی به تولیــد خودروهای اقتصادی 
داخلی نیز اشــاره و تاکید کرده بود که 
»دو خودروســاز بزرگ کشور در حال 
کار روی خودروهای اقتصادی هستند 
و نیمه دوم سال ۱۴۰۲ محصول آنها به 
بازار عرضه می شــود، این نیاز در حال 
حاضر مقرر اســت بــا واردات تأمین 
شــود.« امید قالیباف سخنگوی وقت 
وزارت صمت هم وعده تولید و عرضه 
۳۰۰ هزار خودروی اقتصادی داخلی از 

نیمه دوم سال ۱۴۰۲ را داده بود.
از سویی دیگر نیز مهدی ضیغمی 
رئیس کل سابق سازمان توسعه تجارت 
ایران وعده داده بود که »از اواخر خرداد 
۱۴۰۲ شاهد واردات انبوه خودروهای 

خارجی به کشور خواهیم بود.«
در واقع وعده های وزارت صمت 
در حــوزه واردات خــودرو و عرضه 
خودروهای اقتصادی به قدری جدی 
بیان می شد که مصرف کنندگان از بازار 
خودرو عقب نشینی کرده و منتظر ورود 
خودروهای اقتصادی با کف قیمتی ۲۰۰ 

تا ۵۰۰ میلیون تومان بودند!
حتی این وعده ها در دوره عباس 
علی آبادی وزیر سابق صمت نیز ادامه 
داشت؛ او در تیر ماه امسال گفته بود که 
»برای افزایش بهره وری خودروسازان 
داخلی بایــد خودروهایی در مقیاس 
ارزان تــر وارداتــی در اختیــار مردم 
قرار گیرد. پیش از ایــن واردات برای 
خودروهایی که قیمت آنها بالاتر از ۱۰ 
هزار دلار بوده است صورت می گرفت، 
اکنون در تاش هستیم تا زمینه واردات 
خودروهای قیمت مناسب و باکیفیت 

را فراهم کنیم.«
با این حال حدود دو ســال از این 
ماجــرا می گذرد و نه تنهــا خودروی 
اقتصادی وارد نشد بلکه هنوز برنامه ای 
برای تولید خودروهای اقتصادی داخلی 
هم از سوی متولیان منتشر نشده است.

رویافروشی…
نکته قابل توجه آنکه مســئولان 
وزارت صمت در ابتدا تاکید داشــتند 
کــه خودروهای وارداتی اقتصادی زیر 
۵۰۰ میلیون تومــان خواهند بود و در 
ادامه و با توجه به افزایش نرخ ارز اعام 
کردند که این خودروها در محدوده یک 

میلیارد تومان عرضه خواهند شد. با این 
حــال پس از اعام قیمت قطعی برخی 
خودروهای وارداتی مشخص شد که 
نه تنها خودروی اقتصادی وارد نشــده 
بلکه هیچ قرابتی هم با واژه »اقتصادی« و 

وعده هایی که داده می شد، ندارد.
همان طور که اشــاره شد واردات 
خودروهای اقتصادی از ابتدای پروسه 
رفع ممنوعیت واردات خودرو، یکی از 
کلیدواژه های سیاست گذار در این زمینه 

بود، تا جایی کــه در آئین نامه واردات 
خودرو که سوم شــهریور سال ۱۴۰۱ 
اباغ شد روی این موضوع تاکید شده 
و حتی برای خودروهای وارداتی سقف 
قیمتی در نظر گرفته شــده بود. بر این 
اساس سقف ورود خارجی ها ۲۰ هزار 
یورو در نظر گرفته شد. همچنین عنوان 
شده برای واردات خودروهای زیر ۱۰ 

هزار یورو نیز تسهیاتی ارائه می شود.
عاوه بر عدم واردات خودورهای 
اقتصادی، حتــی واردات خودروهای 
کارکرده که یکی از مصادیق خودروهای 
اقتصادی محسوب می شود در هاله ای 
از ابهــام قرار دارد؛ چراکه چندی پیش 
ســید محمد اتابک وزیر صمت اعام 
کرد که »در بحث خودروهای کارکرده 
نیز بانک مرکزی، ســازمان استاندارد و 
گمرک مباحثی را مطرح کردند که باید 

آن ها را حل کنیم و بخشــنامه موجود 
نیازمنــد اصاحاتی اســت زیرا با این 
بخشنامه ممکن است پول مردم از بین 
برود، بنابراین به دنبال یک بخشــنامه 

درست هستیم.«
خریــداران خودروهــا چه 

کسانی هستند؟
در واقــع سیاســت گذار با این 

وعده ها و برنامه ریزی هــا به دنبال آن 
بود که با واردات خودروهای خارجی 
ارزان قیمــت به نوعی بــازار خودرو 
را تــا حدی رقابتی کنــد و در نهایت 
قیمت های نجومی را بشــکند، اما در 
عمل خودروهای وارداتی نه تنها صفت 
اقتصــادی را یدک نمی کشــند، بلکه 
هیچ کدام حتی در محدوده یک میلیارد 
تومان هم نیستند و قیمت نهایی برخی 
خودروهــای وارداتــی تــا نزدیک ۴ 

میلیارد تومان می رسد که هیچ قرابتی با 
وعده های داده شده ندارد.

نکته قابل توجه آنکه سیاست گذار 
با وعده های بســیاری که مــی داد و از 
تریبون های مختلــف نیز بر آنها تاکید 
می کرد، قصد داشــت این گونه به بازار 
و مصرف کننــدگان القا کند که منتظر 
خودروهــای باکیفیــت خارجی و با 

قیمت مناسب باشــند تا از این طریق 
بــازار را به گمان خــود تنظیم کند؛ به 
عنوان نمونه منوچهــر منطقی معاون 
وقت وزیــر صمت گفته بود که »مقرر 
است با واردات خودرو از یک سو بازار 
تنظیم و از سوی دیگر بستر رقابتی شدن 
قیمت خودروهای داخلی با محصول 

خارجی فراهم شود.«
با این حــال آنچه که تا امروز رخ 
داده بیانگر آن اســت کــه برنامه های 
سیاست گذار که البته مشخص نیست 

صرفاً برای اهداف پوپولیستی 
بوده یا واقعیت داشته، محقق 
نشــده و در ادامــه نیز محقق 
نخواهد شــد، چراکه با توجه 
بــه قیمت های اعام شــده 
عمده خریداران خودروهای 
وارداتی افراد متمول خواهند 
بــود که پیــش از ایــن نیز 
خریدار خودروهای خارجی 
بودند. بر این اساس با عرضه 
خودروهای وارداتی می توان 

گفت کــه مصرف کنندگان خودرو در 
بازار ایران به سه دسته تقسیم می شوند؛ 
عمده خریداران با توجه به تمکن مالی 
خود بایــد خودروهای داخلی که بین 
۳۰۰ تا ۷۰۰ میلیون تومان قیمت دارند 
را بخرند. دسته دوم مصرف کنندگانی 
هســتند که تمایلی به خرید خودروی 
داخلی ندارند، اما توان خرید خودروی 
وارداتــی را هــم ندارنــد. بنابراین به 
ســمت خرید خودروهای مونتاژی با 
قیمت هایی در محــدوده ۸۰۰ میلیون 
تــا ۲ میلیارد میلیون تومان ســوق داده 
می شــوند. دسته ســوم هم خریداران 
خودروهای وارداتی هســتند که برای 
خرید این محصولات باید در کمترین 
حالت ممکن مبالغی بالای ۲ میلیارد و 

۵۰۰ میلیون تومان بپردازند.
بنابراین بر خاف برنامه ریزی و 
وعده های فراوانی که داده شــد، به نظر 
می رسد باید روی عرضه خودروهای 
وارداتی اقتصادی و رقابتی شــدن بازار 
خودروی کشور خط بطان بکشیم و 
این سیاســت را عماً شکست خورده 

بدانیم.
گفتنی اســت، در ۶ ماهه امسال 
بیــش از ۲۲ هــزار دســتگاه خودرو 
ســواری از گمرکات ترخیص قطعی 

و وارد کشــور شده و ارزش این تعداد 
خودرو وارداتی به کشــور نیز بیش از 

۴۳۸ میلیون دلار بوده است.
سرنوشــت تعرفه واردات 
خودرو؛ تعرفه طی ۳۰ ســال چه 

تغییراتی کرد؟
امــا با بررســی رونــد تغییرات 
میزان تعرفــه واردات خودرو و اعمال 
ممنوعیت بر آن در دوره های مختلف، 
عــاوه بر عــدم وجود انســجام در 
تصمیمــات اتخاذ شــده در دوره های 

مختلف ردپای وضعیــت منابع ارزی 
کشــور و درآمدهای گمرکی دولت به 
عنوان ریشــه تصمیمات در بازه های 
زمانــی متفاوت به صورت جدی دیده 
می شــود. آنطور که مرکز پژوهش های 
مجلس گزارش داده بعــد از پیروزی 
انقاب و با شــروع جنــگ تحمیلی 

واردات خودرو به ایران ممنوع شد.
در ادامه و از اواخر دهه ۶۰ واردات 
خودرو به ایران آزاد شــد اما در ســال 
۱۳۷۳ و با بروز مشکات ارزی دولت 
تصمیم به ممنوعیت واردات خودرو به 

کشور گرفت.
از این تاریخ تا سال ۱۳۸۳ واردات 
خودرو به کشور همچنان مجاز نبود تا 
اینکه سال ۱۳۸۳ دولت تصمیم می گیرد 
با وضع تعرفه سنگین یعنی ۱۷۰ درصد 
واردات خودرو به کشــور را آزاد کند 
و مقرر شد که ســالیانه تعرفه واردات 
خــودرو ۲۰ درصــد کاهــش یابد تا 
بــازار داخلی برای ورود به ســازمان 
تجارت جهانی آماده شــود؛ اما کاهش 
۲۰ درصدی تعرفه تنها در ســال ۱۳۸۴ 
اعمــال شــد و پــس از آن در فاصله 
سال های ۱۳۸۴ تا ۱۳۸۸ تعرفه واردات 
تنهــا ۱۰ درصد کاهش یافت به طوری 
که در اوایل دهه ۱۳۹۰ شمسی تعرفه به 

۹۰ درصد رسید.
در ســال ۱۳۹۲ بــه دلیل افزایش 
بیــش از دو برابــری نــرخ ارز، تعرفه 
واردات خــودرو کاهــش پیــدا کرد. 
بنابرایــن تعرفه اســمی خودروهای 
وارداتی بنا بر حجم موتورشان بین ۴۰ 
تا ۷۵ درصد انتخاب شــد. در این سال 
دولت واردات خودروهای بالای ۲۵۰۰ 

سی سی را ممنوع اعام کرد.
در ســال ۱۳۹۶ و با پیش بینی که 
برای افزایش نــرخ ارز صورت گرفته 
بــود در نهایــت دولت 
تصمیم گرفت که مجدداً 
واردات  تعرفه هــای 

خودرو را افزایش دهد.
در جریــان افزایش 
تعرفه هــا طبــق اباغیه 
معاون اول رئیس جمهور 
خودروهــای بــا حجم 
موتور تا ۱۵۰۰ سی سی 
که تعرفــه واردات آنها 
۴۰ درصد بود مشــمول 
تعرفه ۵۵ درصدی شــد و خودروهای 
با حجم موتور ۱۵۰۱ تا ۲۰۰۰ سی سی 
که تعرفه قبلی آنها ۴۰ درصد تعیین شده 
بود، در ضوابط جدید مشمول تعرفه ۷۵ 
درصدی شدند. همچنین تعرفه واردات 
خودروهــای با حجم موتــور ۲۰۰۱ 
تا ۲۵۰۰ ســی ســی که قباً ۵۵ درصد 
بود، ۹۵ درصد تعیین شــد. در نهایت 
در اردیبهشت سال ۱۳۹۷ و با توجه به 
مشــکات تأمین ارز دولت تصمیم به 
ممنوعیت واردات خودروهای سواری 

گرفت.
در نهایت نیز پس از آزادســازی 
واردات خودرو در ســال ۱۴۰۱ مجدد 
تعرفه های جدیدی برای خودروهای 
خارجی تعیین شــد کــه طبق آخرین 
به روزرسانی ها -تیر ماه ۱۴۰۳- تعرفه 
واردات از ۱۱ تا ۱۷۱ درصد تعیین شد؛ به 
عنوان نمونه تعرفه ورودی خودروهای 
بنزینی به این شرح است: بنزینی کمتر 
از ۱۰۰۰ ســی سی ۱۶ درصد، بنزینی، 
۱۰۰۱ تــا ۱۵۰۰ سی ســی ۶۶ درصد، 
بنزینــی، ۱۵۰۱ تا ۲۰۰۰ سی ســی ۹۱ 
درصد، بنزینی ۲۰۰۱ تا ۲۵۰۰ سی سی 
۱۳۱ درصد، بنزینی ۲۵۰۱ تا ۳۰۰۰ سی 
سی ۱۶۱ درصد و بنزینی بالاتر از ۳۰۰۰ 

سی سی ۱۷۱ درصد.

تعرفه واردات خودرو طی ۳۰ سال چه تغییراتی کرد؟

رویافروشی با نام »واردات 
خودروی اقتصادی«!

یکی از کلیدواژه های سیاستگذار از ابتدای آزادسازی واردات خودرو »واردات خودروهای اقتصادی« بود اما 
این وعده تا به امروز و پس از گذشــت بیش از ۲ ســال هنوز جامه عمل نپوشیده است و از طرفی روند تغییرات میزان 
تعرفه واردات خودرو و اعمال ممنوعیت بر آن در دوره های مختلف، عدم وجود انسجام در تصمیمات را نشان می دهد.

برگزاری مجامع سهام عدالت چشم انتظار تمدید مهلت
گروه اقتصادی -  مجامع شــرکت های ســرمایه گذاری اســتانی ســهام عدالت حتی با وجود مصوبات قانونی پس از 
کش وقوس های فراوان همچنان در پیچ و خم اجراست، در حالیکه براساس مصوبات باید مجامع برای تمام استان ها تا ابتدای 
شهریور به شکل کامل برگزار می شود، اما تعداد مجامع برگزار شده حتی به ۱۰ مجمع هم تاکنون نرسیده است! عدم برگزاری 
مجامع شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام عدالت که در خصوص آن رئیس سابق سازمان بورس و اوراق بهادار مجید عشقی 
گفته بود: در سال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ اشکالاتی در ساماندهی برگزاری مجامع شرکت ها اتفاق افتاد که باعث شد روند برگزاری مجامع 
این شرکت ها متوقف شود. از سال ۹۹ هیئت مدیره این شرکت ها تجدید نشده و همان هیئت مدیره که مدت ماموریت  آنها تمام 
شده در این شرکت ها حضور دارند. بعد از آن که مردم در سال ۹۹ روش مدیریت سهام عدالت خود را انتخاب کردند در انتخاب 
اعضای هیئت مدیره هیچ نقشی نداشته اند. سال ۱۴۰۰ تصمیماتی توسط شورای عالی بورس و وزارت اقتصاد اتخاذ شد که از 
برگزاری مجامع شرکت های سرمایه گذاری استانی که اعضای هیئت مدیره آنها توسط دولت تعیین می شود جلوگیری شد و به 
درستی جلوی این کار گرفته شد و مجامع اینها برگزار نشد. حالا بر اساس آمار اعامی تاکنون تنها ۷ مجمع شرکت سرمایه گذاری 
استانی سهام عدالت برای استان های خراسان شمالی، زنجان، گیان، مرکزی، اصفهان، کرمان و کرمانشاه برگزار شده است و 
در همین راستا هم ولی الله جعفری مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار در خصوص جزئیات آن اظهار کرد: 
تاکنون ۷ شرکت سرمایه گذاری استانی مجامع خود را برگزار کرده اند و مجمع ۵ استان لغو شده است. این مقام مسئول پیش با 
اشاره به دلایل برگزار نشدن ۵ مجمع شرکت سرمایه گذاری استانی سهام عدالت که مقرر بود از ۱۵ تا ۳۱ شهریور برگزار شوند، 
اعام کرد: دلیل برگزار نشدن مجامع عمومی شرکت ها آماده نبودن صورت های مالی آنها بوده است. مجامع برخی از شرکت های 
سرمایه گذاری استانی سهام عدالت از جمله استان های سیستان وبلوچستان که قرار بود نیمه دوم شهریور ماه امسال برگزار شود، 
به دلیل آماده نشدن صورت های مالی برگزار نشد. مجامع سهام عدالتی که پیش از این هم مهدی حاجی وند، دستیار ویژه و مشاور 
رئیس سابق سازمان بورس در امور سهام عدالت گفته بود: باتوجه به روند برگزاری مجامع شرکت های سرمایه گذاری استانی 
سهام عدالت لازم است که شورای عالی بورس زمان مشخص شده خود برای برگزاری تمام مجامع شرکت های سرمایه گذاری 
اســتانی ســهام عدالت را تمدید کند. در ادامه هم هادی محمدپور عضوشورای عالی بورس گفته بود: در جلسه شورای عالی 
بورس طرح موضوع شد و بنا شد یکی از برنامه های آتی شورای عالی بورس بحث مجامع شرکت های سرمایه گذاری استانی 
سهام عدالت باشد.  حجت الله صیدی رئیس سازمان بورس گفت: مهم احصای سهام عدالت و مجامع شرکت های سرمایه گذاری 
استانی است که در حال حل آنها هستیم که مجامع بزودی برگزار شود. حالا دوباره حجت اله صیدی، رئیس سازمان بورس و 
اوراق بهادار از تمدید مهلت برگزاری مجامع سهام عدالت خبر داد و اعام کرد: در پی برگزاری جلساتی با اعضای کانون سهام 
عدالت فضا برای برگزاری مجامع سهام عدالت آماده شده و بزودی سهامداران عدالت خبر های خوبی خواهند شنید.بنابر اعام 
مسئولان ارزش هر شرکت استانی سهام عدالت قریب به ۲۰ هزار میلیارد تومان است این درحالیست که حالا مجامع این شرکت ها 
با چالش های بسیاری زیاد مواجه است و می طلبد نهاد های ناظر بر این بخش نظارت بیشتری داشته باشند چرا که یکی از شروط 

بازگشایی نماد های استانی سهام عدالت پس از چندین سال همین برگزاری مجامع آنها اعام شده است.

 
گروه اقتصــادی  - تحلیلگران بازار 
مسکن معتقدند که قدرت درآمد خانوارهای 
کشور در سال ۱۴۰۲، مدت زمان انتظار برای 
خرید خانه را ۱۵ ســال کاهش داد و به ۵۹ 
سال رساند؛ در تهران اما این ماراتن از ۱۱۲ 

سال به ۱۵۲ سال افزایش پیدا کرده است.
قیمت های عجیــب و غریب در بازار 
مسکن، شرایط را به جایی رسانده که آنانی 
که خانه ندارند، عنوان می کنند دیگر خانه دار 

شدن را باید به خواب ببینیم.
 آخرین اطاعات بانک مرکزی حاکی 
از آن است که متوسط قیمت خرید و فروش 
مسکن در شهر تهران به ۸۸.۵ میلیون تومان 
رسیده است که این عدد، یعنی تنها یک متر 
از یــک خانه، ۷ برابر دســتمزد ۱۲ میلیون 
تومانی کارگران قیمت دارد.  در کنار این ها، 
تحلیلگران بازار مسکن معتقدند که قدرت 
درآمد خانوارهای کشــور در سال ۱۴۰۲، 
مــدت زمان انتظار برای خرید مســکن را 
۱۵ ســال کاهش داد و به ۵۹ ســال رساند؛ 
در تهران اما این ماراتن از ۱۱۲ سال به ۱۵۲ 
سال افزایش پیدا کرده است.  براساس گفته 
مجید گودرزی، کارشــناس بازار مسکن، 

خانه اولی ها طبیعتــا قادر به خرید ملک با 
این قیمت های نجومی نیستند، چراکه دوره 
انتظار بــرای خرید خانه بــه بیش از ۱۰۰ 
ســال رسیده اســت و عموما از دستمزدی 
که زیر خط فقر تعیین می شــود، نمی توان 

پس اندازی داشت. 
به اعتقاد او، قشر بزرگی از جامعه ما را 
معلمان و بازنشستگان و کارگران و کارمندان 
تشکیل می دهند و این افراد با دستمزدهایی 
که مصوب شــده، توان خرید مسکن را آن 
هم با فرض محالی که قیمت ها در ســطح 
کنونی باقی بماند، تا صد سال آینده نخواهند 
داشت.  در این شرایط، داده های اخیر مرکز 
آمار، تصویر دیگری از شــرایط خانواده ها 
در بازار مسکن نشان می دهد. براساس این 
اطاعات، سهم مسکن از هزینه های خانوار 
در تهــران از ۴۷.۹ درصد در ســال ۱۴۰۰ 
به ۵۵.۸ درصد در ســال ۱۴۰۲ رســیده که 

بیشترین مقدار در دو دهه اخیر است.
بــدون  تقاضــا  انباشــت 
ساخت وساز، شرایط بازار مسکن را 

سخت می کند
در همین رابطه فرشید پورحاجت، دبیر 

انجمن انبوه سازان مسکن درباره وضعیت 
ســاخت و ساز و بازار مســکن می گوید: 
بازار مسکن یک بازار کاما اقتصادی است 
و مولفه های عرضــه و تقاضا در بازارهای 

اقتصادی همیشه خود را نشان می دهد. 
وی می افزاید: شاید امروز شرایط ما به 
نحو مطلوبی نباشد، اما همین کمبود تولید 
مسکن در کشــور و انباشت تقاضا باعث 
خواهد شــد که در آینده مجددا قیمت های 

حوزه مسکن و ساختمان تغییر کند.
 این کارشــناس بازار مسکن تصریح 
می کند: در این شــرایط ایجاب می کند که 
برنامه ریزی کنیم و ببینیم در طول ســه سال 
گذشــته با وجود این که هر روز می گفتند 
یک تعداد واحد را برنامه ریزی کرده ایم، اما 

شرایط دیگری را در بازار شاهد بودیم.
 پورحاجــت عنــوان می کنــد: آمار 
پروانه های ســاختمانی هم که بیرون آمد، 
دیدیم مثل چند سال گذشته، تولید مسکن 

کشور کماکان حدود ۳۵۰ هزار واحد است. 
در ساخت این واحدها هم بخش خصوصی 

بدون مداخله دولت فعالیت می کند.
 وی با بیان این که پیشــنهاد ما به طور 
مشــخص این اســت که در حوزه مسکن 
برنامه ریزی کنیم، متذکر می شــود: تا الان 
دولت ها و وزارت راه و شهرســازی، خود 
را درگیر پروژه های حمایتی کرده بودند که 
آن هم پسندیده است، اما بالغ بر ۹۰ درصد 
ساخت و ساز کشــور را بخش خصوصی 
انجام می دهــد، بالغ بــر ۹۰ درصد تولید 
مسکن کشــور در دست بخش خصوصی 
است و شــاید به جرات بگوییم حدود ۱۰ 
درصــد را دولت برنامه ریــزی می کند که 

سرانجام آن نیز کاما مشخص است.
 این کارشــناس بخش مســکن بیان 
می کند: ما باید برنامه ریزی کنیم که شرایط 
تولید برای بخش خصوصی تسهیل شود تا 
بلکه تولید مسکن کشور افزایش پیدا کند؛ در 

غیر این صورت انباشت تقاضا طی سال های 
گذشته، شرایط بدی را برای افزایش قیمت 

مسکن ایجاد خواهد کرد.
رکود مسکن ۱۳ ساله شده است

پورحاجت در ادامه در پاســخ به این 
پرســش که با توجه به این که گفته می شود 
رکود مســکن تقریبا ۱۳ ساله شده و عما 
این رکود عمیق تر هم شده است، آیا امیدی 
به بازگشــت رونق به بازار  مسکن وجود 
دارد؟ می گویــد: سیاســت گذاری حوزه 
مسکن از سال ۸۸ تاکنون تغییر پیدا کرده و 
متاسفانه ادغام وزارت مسکن و شهرسازی با 
وزارت راه باعث شد که شرایط مناسبی برای 
حوزه مسکن برنامه ریزی نشود؛ مضاف بر 
این که بعد از آن هم اگر توجه کرده باشــید، 
مجموعه قوانین مختلفی را در حوزه مسکن 
و ساختمان وضع کردیم که این وضعیت بد 

تولید را ایجاد کرده است.
 وی می افزایــد: شــما بــه قانــون 

پیش فروش ساختمان دقت کنید. ما با قانونی 
که وضع کردیم، پیش فروش ساختمان را به 

ناسرانجام آباد بردیم.
دبیر انجمن انبوه ســازان مسکن ادامه 
می دهد: با وجود این که انباشت ۵ میلیونی 
از متقاضیان مسکن در کشور وجود داشته، 
آمدیم مالیات های ســنگین بــرای حوزه 
مسکن و ســاختمان وضع کردیم. در عین 
حال، در حوزه مسکن و ساختمان قوانینی 
مثل بیمه اجتماعی کارگران را وضع کردیم 
که البته حق کارگران است پوشش بیمه ای 

پیدا کنند، اما هزینه ها را سنگین کردیم.
 پورحاجت تصریح می کند: در حوزه 
خدمات مهندسی هم که متاسفانه باید بنشینیم 
و ببینیم بسته های خدمت سازمان های نظام 
مهندسی به جز این که طولانی شدن پروسه 
ساخت وساز و افزایش هزینه های ساخت را 
در بر داشته، آیا خدمات مطلوبی را ارائه کرده 
است.  وی متذکر می شود: این ها مشکات 
حوزه صنعت ساختمان است که دولت باید 
برنامه ریــزی و ریل گــذاری دقیقی در این 

حوزه انجام دهد و البته کار سختی است.
 دبیر انجمن انبوه ســازان مســکن در 

پاســخ به این ســوال که یک مشکاتی که 
در حال حاضر در بازار مسکن وجود دارد، 
بالا بودن هزینه ها و قیمت هاست. آیا در این 
شرایط امکان شکست قیمت مسکن وجود 
دارد؟ می گوید: به نظر می رسد در اقتصادی 
کــه ۴۰ درصد تورم وجود دارد، نباید دنبال 
شکســت قیمت باشیم.  پورحاجت درباره 
این که تا چه اندازه مسکن از دسترس مردم 
خارج شــده است و آیا آماری وجود دارد؟ 
عنوان می کند: آمار دقیقی رصد نمی شود. اما 
آنچه که از کف جامعه برداشــت می شود، 
شــرایط خوبی نیست.  وی در پاسخ به این 
سوال که آیا می توان گفت که مردم دیگر باید 
خرید مسکن را در خواب ببینند؟ خاطرنشان 
می کند: من نمی گویم خرید مسکن را باید 
در خواب باید ببیننــد. ما باید برنامه ریزی 
کنیم.  دبیر انجمن انبوه سازان مسکن یادآور 
می شود: حقوق و دســتمزد، کاهش توان 
پس انداز، تسهیات بانکی، ساختار بانکی 
و مجموعه قوانین مزاحم، همگی دست به 
دست هم داده اند که سطح دسترسی مسکن 
مردم را کاهش دهد و این موضوع باید حل 

شود.

رکود مسکن ۱۳ ساله شد؛

یک قرن و نیم انتظار برای خرید خانه !

بنابرایــن بــر خــاف برنامه ریــزی و 
وعده هــای فراوانی که داده شــد، به نظر 
می رســد بایــد روی عرضــه خودروهای 
وارداتــی اقتصادی و رقابتی شــدن بازار 
خودروی کشــور خط بطان بکشیم و این 
سیاســت را عماً شکســت خورده بدانیم.
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